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Długo oczekiwana…zima?
A jednak przyszła! Drapią się po głowach „zaskoczeni drogowcy”, ale wreszcie zacznie się „zimowe utrzymanie”. Kierowcy 

zaczynają jeździć zgodnie z przepisami – w końcu nikt nie chce mieć stłuczki! Wszyscy, którzy nie wierzą w zmianę klimatu, ode-
tchnęli z ulgą. W supermarketach wzrośnie sprzedaż łopat do śniegu. Słowem same plusy minusowych temperatur...

Tak naprawdę, jednak tylko dzieci potrafią beztrosko cieszyć się zimą.
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W muzeum  
i w Radzie

Leszek Lenarczyk, dy-
rektor głogowskiego Muzeum 
Archeologiczno-Historyczne-
go został członkiem Rady do 
Spraw Muzeum przy ministrze 
kultury.

Wybór kandydatów do 
rady odbył się podczas ostatniego 
Zjazdu Muzeów Rejestrowych, 
czyli placówek wpisanych do Re-
jestru Muzeów. Radę — która jest 
organem doradczym i opiniu-
jącym w sprawach, związanych  
z zarządzaniem, finansowaniem 
i polityką kulturalną — tworzy 
21 muzealników.

L e s z e k  L e n a r c z y k  
w kuluarow ych rozmowach 
miał usłyszeć z ust minister 
kultury Małgorzaty Omilanow-
skiej poparcie dla przedsięwzięć 
realizowanych przez głogowskie 
muzeum.

Zginął górnik
W kopalni „Rudna” do-

szło do tragicznego wypadku. 
W nocy z 15 na 16 stycznia 
jeden z pracujących na oddziale 
T 1 górników został uwięziony 
między taśmą a napinaczami 
przenośnika taśmowego. Mimo 
natychmiastowej akcji ratow-
niczej i reanimacji mężczyzna 
zmarł. Miał 42 lata. Mieszkał pod 
Głogowem, w kopalni pracował 
od 2006 r. Miał żonę i dwoje 
dzieci.

ZUS 
przypomina

Do końca stycznia nale-
ży składać informacje o danych 
do ustalenia składki na ubezpie-
czenie wypadkowe: ZUS IWA za 
rok 2014. Obowiązek ten dotyczy 
płatników, którzy spełniają łącz-
nie następujące warunki:
 – byli zgłoszeni nieprzerwa-

nie w ZUS, jako płatnicy 
składek na ubezpieczenie 
wypadkowe, od 1 stycznia 
do 31 grudnia roku, za który 
składana jest informacja 
oraz co najmniej jeden dzień  
w styczniu następnego roku,

 – w roku, za który składana 
jest informacja, zgłaszali do 
ubezpieczenia wypadkowego 
co najmniej 10 ubezpieczo-
nych,

 – byli wpisani do rejestru RE-
GON wg stanu na dzień 31 
grudnia tego roku, za który 
składana jest informacja ZUS 
IWA.

(oprac. MB)

Trochę się już uspo-
koiło, ale nigdy nie wiadomo, 
kiedy i z jaką siłą znów zawieje. 
W drugim tygodniu stycznia 
strażacy kilkanaście razy musieli 
interweniować właśnie z powodu 
wichury.

Akcje najczęściej pole-
gały na usuwaniu połamanych 
gałęzi i powalonych drzew.

W Przemkowie wichu-
ra zerwała dach garażu oraz 
uszkodziła miedziane elementy 
na elewacji domu mieszkalnego, 
zerwała też linie energetyczne. 
Do uszkodzenia dachu doszło 
również w Chocianowie.

Towarzyszący wiatrowi 
deszcz sprawił, że doszło także 
do podtopień budynków. Takie 
sytuacje odnotowano na terenie 
powiatu głogowskiego. Straża-
ków wzywano do zalanej piwnicy 
w przedmościu i do podtopione-
go boiska w Kotli.

(mb)

Początek roku przywitał 
nas wichurami.

Groźne 
silne 
wiatry
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Droga S3: przetargi rozstrzygnięte, umowy podpisane.

Można ruszać z budową

Fo
t. 

In
te

rn
et

/w
w

w.
m

os
ty

ka
to

w
ic

e.
pl

W ciągu dwóch ostatnich 
miesięcy zakończono procedury, 
związane z budową aż czterech 
odcinków drogi ekspresowej S3, 
która finalnie ma połączyć Dolny 
Śląsk ze Szczecinem. 

Z Nowej Soli
Dwa pierwsze odcinki, 

o których mowa, będą wiodły od 
węzła Nowa Sól Południe do węzła 
Gaworzyce (16,4 km), a potem do 
węzła Kaźmierzów (16,9 km). Ro-
boty obejmą m.in. budowę dwóch 
jezdni drogi ekspresowej, budowę 
pięciu węzłów drogowych: „Nowa 
Sól Południe”, „Nowe Miastecz-
ko”, „Gaworzyce”, „Drożów”  
i „Potoczek”, budowę 33 mostów 
i wiaduktów, budowę Obwodu 
Utrzymania Drogi.

Budowa tej trasy rozpo-
cznie się przed Nowym Miastecz-
kiem, w miejscu wybudowanej 
już jedno jezdniowej obwodnicy 
Nowej Soli. To za wiaduktem 
drogi wojewódzkiej nr 283, gdzie 
zlokalizowany zostanie węzeł 
„Nowa Sól Południe”.

Kontrakt z wykonaw-
cami – firmą Dragados i kon-
sorcjum Mirbud — opiewa na 
803 mln zł. Odcinki S3 będą 
powstawać w systemie „projektuj 

i buduj “. Od tradycyjnej metody 
różni się on tym, że wykonawca 
ma prawo wprowadzić do projek-
tu pewne zmiany, które uzna za 
korzystniejsze dla zadania. 

Do Lubina 
Trzeci odcinek tej trasy, 

czyli 14-kilometrowy fragment 
od węzła Kaźmierzów do węzła 
Lubin Północ wybuduje wło-
ska firma Salini w konsorcjum  
z Tadini Construzioni i polską 
firmą Export-Pribex. Prace bu-
dowlane ruszą wiosną tego roku. 
Inwestycja, warta 561 mln zł, 
będzie nadzorowana przez wroc-
ławski oddział Generalnej Dyrek-
cji Dróg Krajowych i Autostrad. 
W skład odcinka wchodzą trzy 
węzły drogowe: „Kaźmierzów”, 
„Polkowice” i „Lubin Północ”. 
Ma być gotowy najpóźniej na 
początku 2018 roku.

Północ – Południe
Podpisanie umowy na 

budowę odcinka od węzła Lubin 
Północ do węzła Lubin Południe za-
planowano na 26 stycznia. Wartość 
kontraktu wynosi ok. 261 mln. zł. 
Inwestycja ma być skończona w cią-
gu 30 miesięcy, czyli w drugiej po-
łowie 2018 r. Kierowcy na odcinku  

o długości 11,3 km będą mieli do 
dyspozycji po dwa pasy ruchu  
w jednym kierunku oraz pas awa-
ryjny. Powstaną m.in. dwa węzły 
drogowe, 3 wiadukty, 3 przejścia dla 
zwierząt oraz ekrany akustyczne. 
Wykonawcą inwestycji będzie fir-
ma: Mota Engil Central Europe.

Jeszcze w styczniu plano-
wane jest podpisanie kontraktu 
na realizację kolejnego odcinka 
S3: Lubin Południe-Legnica II. 
Prace nie będą łatwe, bo duża 
część robót również przebiega 
przez tereny górnicze. Sporym 
wyzwaniem będzie też budowa 
nowego węzła na A4. Podczas 
tych prac kierowcy staną w spo-
rych korkach. 

Procedury przetargowe 
na budowę odcinków z Legnicy 
do Bolkowa potrwają do połowy 
2015 r.

Cała S3 połączy Dolny 
Śląsk ze Szczecinem. W woj. 
lubuskim, od Nowej Soli do 
Sulechowa, planowane jest po-
szerzenie trasy do dwóch pasów 
w każdą stronę. Dalej dwupas-
mowa droga aż do Szczecina jest 
już gotowa.

Mirosława Bożyńska 
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Polkowice

Inwestycje, 
praca, rozwój
Rozmowa z Arkadiuszem Blochem  
– zastępcą burmistrza ds. gospodarczych 
w Urzędzie Gminy Polkowice.

Dlaczego zgodził się 
pan przyjąć stanowi-
sko wiceburmistrza? 
Chyba nie łatwo przejąć 
zadania, które do tej 
pory były w gestii bur-
mistrza?
Objęcie stanowiska za-

stępcy burmistrza jest oczywiście 
wielkim wyzwaniem, wymaga-
jącym dużej odpowiedzialności 
i wiedzy. Uznałem, że z moim 
doświadczeniem mogę podjąć 
się realizacji oczekiwań miesz-
kańców Polkowic i burmistrza.  
Z Wiesławem Wabikiem do-
brze mi się współpracowało, gdy 
byłem radnym rady miejskiej. 
Mamy wspólne zainteresowania 
i podobne spojrzenie na rozwój 
Polkowic. Myślę, że to dobry 
punkt wyjścia na początek.

Jakie są Pana priorytety 
i jak zamierza je pan 
realizować?
Chciałbym przygoto-

wać i przedstawić mieszkańcom 
wizję rozwoju gminy nie tylko 
na najbliższe kilka lat, ale także 
w perspektywie do roku 2030. 
Zdaję sobie jednocześnie sprawę, 
że będzie to ryzykowne przed-
sięwzięcie, ponieważ dochody 
naszej gminy w ogromnej części 
zależą od cen miedzi na świa-
towych giełdach, nie są to więc 
dochody stabilne.

Z drugiej strony, prio-
rytetem dla mnie jest to, aby 
mieszkańcy poczuli, że urzędnicy  
i urząd miejski jest jeszcze bar-
dziej dla nich dostępny. Uważam, 
że tylko wspólnie z mieszkańca-
mi możemy osiągnąć zamierzone 
cele. Mam ma myśli choćby 
współpracę z coraz prężniej dzia-
łającymi radami osiedlowymi.

A jakie to będą cele  
w najbliższych latach?
Wyznaczył je już bur-

mistrz i rada miejska, znalazły się 
one także w deklaracji wyborczej, 
złożonej przez Stowarzyszenie 
Porozumienie dla Mieszkańców 
Polkowic. Wymienię może tylko 
kilka z tych celów. Przede wszyst-
kim – rozwiązać problem budow-
nictwa socjalnego. Chcemy na to 
przeznaczyć 10 milionów złotych. 
Kolejne kilka milionów zostanie 
przeznaczonych na rozwój sieci 
światłowodowych, monitorin-
gu miejskiego i wprowadzenie 
technologii informatycznych. Te-
matem „dyżurnym” jest budowa 
i remonty dróg w naszej gminie 
oraz rozwijanie sieci ścieżek ro-
werowych. 

Oczywiście, przy tak 
dużych inwestycjach nie można 
zapomnieć o mniejszych remon-
tach. W dalszym ciągu będziemy 
remontować chodniki, przebu-
dowywać tereny zielone i małą 
infrastrukturę.

Powszechnie wiadomo, 
że oczkiem w głowie 
burmistrza Wiesława 
Wabika są nowe tech-
nologie. Zdaje się, że 
zainteresowania obu 
panów są podobne? Czy 
to oznacza, że w najbliż-
szych latach Polkowice 
czeka prawdziwa rewo-
lucja w zastosowaniu 
zaawansowanych roz-
wiązań technologicz-
nych?
Zdecydowanie tak. Bur-

mistrz już od wielu lat wprowadza 
takie nowinki w naszej gminie. 
Przykładem jest zastosowanie 
technologii LED w oświetleniu 
miasta czy w elementach drogo-

wych. Budowa sieci światłowodo-
wej i to już w najbliższym czasie, 
sprawi, że nowoczesne rozwią-
zania informatyczne znajdą się 
w zasięgu naszych możliwości. 
Będzie je można wprowadzić  
w szkołach czy urzędach.

Odpowiada pan przede 
wszystkim za sferę go-
spodarczą gminy, ale 
jako wiceburmistrz nie 
ucieknie pan również 
od problemów typowo 
społecznych…
I wcale nie chcę uciekać. 

Mimo, iż w urzędzie podlegają 
mi wydziały stricte gospodarcze 
— inwestycje i remonty, utrzy-
manie i eksploatacja miasta czy 
planowanie przestrzenne – to 
już na samym początku pracy  
w ratuszu zetknąłem się z wie-
loma problemami zgłaszanymi 
przez mieszkańców. Uważam 
za swój obowiązek, by ich wy-
słuchać, poszukać możliwe-
go rozwiązania. Osoba na sta-
nowisku wiceburmistrza musi 
charakteryzować się olbrzymią 
empatią. Nie można być biuro-
kratą czy też administratorem. 
Nigdy nie przechodzę obojętnie 
obok ludzkiej krzywdy i potrzeb. 
Urząd burmistrza nie zmienił 
mojej wrażliwości. Dał mi za to 
możliwość w jeszcze większym 
stopniu służenia różnym grupom 
społecznym.

rozmawiała
Małgorzata Somerfeld-Lasko
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Nowy rok – stara stawka

Wysokość opłat y za 
śmieci na terenie Związku Gmin 
Zagłębia Miedziowego w 2015 r. 
się nie zmieni. Wciąż obowią-
zują dwie stawki: 14,50 zł – dla 
gospodarstw jednoosobowych 
oraz 29 zł – dla pozostałych go-
spodarstw domowych.

Od początku roku wielu 
mieszkańców dzwoni do Biura 
Związku z pytaniem, czy —  
i o ile — wzrosła opłata za śmieci. 
Zaniepokojonych uspokajamy:  
w 2015 r. żadnej zmiany w cenni-
ku nie będzie.

– Koszty i przychody 
naszego systemu gospodaro-
wania odpadami bilansują się,  
a to znaczy, że na razie, możemy 
zachować dotychczasowe stawki 
– powiedział szef ZGZM Emilian 
Stańczyszyn.

Warto dodać, że wiele 
gmin w Polsce po pierwszym 
roku obowiązywania nowej usta-
wy śmieciowej musiało zwery-
fikować dotychczasowe opłaty.  
W wielu przypadkach okazało 
się, że przyjęte przez samorządy 
stawki były zbyt niskie w stosun-

ku do kosztów, jakie poniesiono 
na gospodarkę odpadami, często 
też niewielka była różnica między 
opłatą za śmieci segregowane  
i niesegregowane. Zwrócił na to 
uwagę Trybunał Konstytucyjny  
i zalecił zmianę przepisów w tym 
zakresie. Uwzględniła je noweli-
zacja ustawy śmieciowej, wpro-
wadzona w październiku ub.r. 

(mb)

W Osiedlowych PSZOK-ach.

Zastępstwo  
za zniszczone
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Ten zestaw nowych pojemników, stojący przy ul. Gaikowej  
w Sobinie, służy mieszkańcom już od połowy grudnia ub.r.

W grudniu Związek ku-
pił 95 nowych pojemników na 
odpady segregowane. Ponad 
połowa z nich jeszcze przed koń-
cem roku trafiła do Osiedlowych 
Punktów Selektywnego Zbiera-
nia Odpadów Komunalnych.

Na zakup złożyło się  44 
niebieskich „dzwonów” na pa-
pier, 40 żółtych na plastik i metal 
oraz 11 zielonych pojemników 
na szkło. Część z nich zastąpiła 
zużyte lub spalone pojemniki  
w już istniejących Punktach, 
część zaś trafiła do nowo powsta-
łych PSZOK-ów.

– Tylko w grudniu roz-
wieźliśmy 62 pojemniki do 18 
miejscowości na terenie całego 

Związku – poinformowała Edyta 
Owczarek z działu gospodarki 
odpadami w Biurze ZGZM.

Dodajmy, że o nowe 
Osiedlowe PSZOK-i wzbogaciły 
się Wierzchowice, Grodowiec, 
Proszyce, Moskorzyn, Guzice, 
Biedrzychowa, Sobin, Chocianów 
i przysiółek Teodorów (k. Nowej 
Kuźni).

Wszystkie nowe pojem-
niki kosztowały łącznie ponad 
138 tys. 930 zł. Od czasu urucho-
mienia nowego systemu gospo-
darki odpadami w lipcu 2013 r. 
był to pierwszy tego typu zakup 
ZGZM.

(mb)
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Wsparcie dla 
pogorzelców

ZGZM udzieli gminie 
Jerzmanowa 20 tys. zł dotacji 
celowej. Pieniądze – zgodnie  
z wnioskiem wójta gminy – mają 
być przeznaczone na pomoc dla 
pogorzelców, czteroosobowej ro-
dziny z Jerzmanowej, której dom 
10 grudnia 2014 stanął w ogniu. 
Doszczętnie spłonęło poddasze  
i dach, straty objęły też pozostałą 
część budynku, tak że nie nada-
wał się on do zamieszkania. 

– Pomoc ud zie lona 
pogorzelcom przez samorząd 
gminy nie wystarczy i na odbu-
dowę domu i na zakup sprzętu 
gospodarstwa domowego oraz 
osobistych rzeczy – wyjaśniał 
wójt Lesław Golba.

Decyzję o udzieleniu 
pomocy finansowej w postaci 
dotacji podjęło Zgromadzenie 
ZGZM 29 grudnia 2014.

(mb)

Budżet Związku w 2015 r.: ponad 11 mln dochodów i 13 mln wydatków.

Pieniądze i wysiłek na rozbudowę systemu
Na tegoroczne docho-

dy Związku składać się będą 
przede wszystk im wpływy  
z opłaty śmieciowej oraz składki 
członkowskich gmin (1% ich 
dochodów własnych). Zgodnie 
z założeniami, udziały poszcze-
gólnych samorządów będą nastę-
pujące: gminy Chocianów – 194 
tys. 239,07 zł, gminy Gaworzyce 
– 41 tys. 525 zł, gminy Grębo-
cice – 146 tys. 591 zł, gminy 
Jerzmanowa – 219 tys. 431 zł, 
gminy Pęcław – 29 tys. 897 zł, 
gminy Polkowice – 1 mln 375 tys. 
706 zł, gminy Przemków – 99 tys. 
500 zł i gminy Radwanice –  
73 tys. 734 zł.

Dochody z systemu go-
spodarowania odpadami zasilą 
budżet Związku kwotą ponad 7 
mln zł, ponad 2 mln zł wyniesie 
dotacja z Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodar-
ki Wodnej. 

Już postanowiono, że 
gros pieniędzy – blisko 5 mln 

414 tys. zł – Związek przeznaczy 
w tym roku na funkcjonowanie 
i rozwój systemu śmieciowego. 
Na wydatki złożą się: koszty 
transportu, odbioru i zagospoda-
rowania odpadów komunalnych 
(ponad 4 mln 863 tys. zł), odbiór 
leków (4 tys. 186 zł), prowadze-
nie Zastępczego Centralnego 
PSZOK-u (52,5 tys. zł) i bieżąca 
obsługa systemu (ponad 493 tys. 
zł m.in. na zakupy części zamien-
nych do pojemników, pogotowie 
śmieciowe, transport i magazyn 
pojemników, serwis i aktuali-
zacja programów związanych  
z gospodarką odpadami, obsłu-
ga prawna przetargów). Wśród 
zaplanowanych prac znalazła 
się m.in. budowa oddziału Cen-
tralnego PSZOK w Chociano-
wie, roboty budowlane przy 
Osiedlowych PSZOK-ach, zakup 
kamer monitorujących Punkty. 
Około 200 tys. zł Związek chce 
przeznaczyć na dalsze działania 
edukacyjne i informacyjne, zwią-

zane z prawidłową segregacją 
odpadów.

Podobnie jak w po -
przednich latach Związek bę-
dzie obecny na ważnych impre-
zach, organizowanych na terenie 
członkowskich gmin. Wesprze 
organizację święta miodu i wina 
w Przemkowie, maraton kolarski 
w Obiszowie, będzie też odpo-
wiedzialny za utrzymanie czy-
stości na szlakach turystycznych 
na obszarze ZGZM.

Aż 250 tys. zł zaplano-
wano w wydatkach na realizację 
programu zdrowotnego w za-
kresie profilaktyki zakażeń wi-
rusem brodawczaka ludzkiego.  
W 2015 r. program ten obejmie 
370 dziewczynek z rocznika 
2000, zameldowanych na terenie 
gmin należących do Związku.

(mb)

Projekt tegorocznego budżetu, pozytywnie zaopiniowany przez 
Regionalną Izbę Obrachunkową, członkowie Zgromadzenia 

przyjęli jednogłośnie.
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Śmieci z firmy
P r z y p om i n a my,  ż e 

właściciele nieruchomości nie-
zamieszkanych — do których 
należą budynki użyteczności 
publicznej (jak szkoły, przychod-
nie, urzędy), lokale handlowe, 
gastronomiczne, hotele, zakłady 
rzemieślnicze, usługowe i pro-
dukcyjne, a także targowiska, 
ogródki działkowe, zespoły wol-
nostojących garaży i cmentarze 
– na odbiór swoich odpadów 
komunalnych powinni podpi-
sać umowę wyłącznie z firmą, 
wpisaną do Rejestru działalności 
regulowanej (rejestr jest dostęp-
ny w Biurze ZGZM lub na stronie 
www.zgzm.pl/bip). 

W ł a ś c ic i e l e  n i e r u-
chomości niezamieszkanych 
rozliczają się z usługi zgodnie  
z cennikiem danej firmy. Stawki 
w takim cenniku nie mogą jed-
nak wyższe od górnych stawek 
ustalonych przez ZGZM. Dla od-
padów zbieranych i odbieranych 
w sposób selektywny stawki te 
wynoszą brutto:
- za pojemnik 0,11 m3 – 25,00 zł,
- za pojemnik 0,12 m3 – 25,00 zł,
- za pojemnik 0,24 m3 – 45,00 zł,
- za pojemnik 1,1 m3 – 155,00 zł,
- za pojemnik 1,5 m3 – 160,00 zł,
- za pojemnik 1,8 m3 – 170,00 zł,
- za pojemnik 2,5 m3 – 230,00 zł,
- za pojemnik 3 m3 – 260,00 zł,
- za pojemnik 5 m3 – 420,00 zł,
- za pojemnik 7 m3 – 800,00 zł,
- za worek 0,12 m3 – 20,00 zł.

Dla odpadów zbiera-
nych w sposób nieselektywny 
odpowiednie stawki są dwukrot-
nie wyższe.

Zmiany  
w ustawie

Ustawa o utrzymaniu 
czystości i porządku w gminie 
doczekała się kolejnej noweli-
zacji. To 121 różnego rodzaju 
zmian, wniesionych niemal do 
każdego artykułu ustawy.  Wśród 
nich znalazł się zapis mówią-
cy o tym, że w spółdzielniach 
mieszkaniowych to na zarządzie 
spółdzielni spoczywają obowiąz-
ki właściciela nieruchomości. 
Mówiąc prościej: to zarząd ma 
w imieniu lokatorów spółdziel-
ni złożyć deklarację o opłacie 
śmieciowej, on też opłatę w ich 
imieniu uiszcza.

Inna z kolei zmiana za-
interesuje osoby, prowadzące 
działalność biurową w domu 
lub mieszkaniu. Otóż zgodnie 
z nowymi przepisami, opłata za 
odpady z tej działalności mieści 
się w ramach zadeklarowanej 
przez mieszkańca nieruchomości 
opłaty śmieciowej.

(mb)

Wermikompost to nic innego, jak odchody dżdżownic kali-
fornijskich po przetworzeniu substancji organicznej. Jest bogaty  
w składniki pokarmowe, bez jakiegoś specyficznego zapachu;  
w składzie posiada dodatkowo niezmiernie bogatą f lorę 
bakteryjną – zastępuje dużą ilość obornika. Jest łatwo przyswa-
jalny przez rośliny. 

Wermikompost użyźnia glebę i poprawia jej strukturę. Umożliwia 
szybsze i lepsze ukorzenianie się roślin, a także przyspiesza ich 
rozwój – dzięki czemu rośliny są bardziej odporne na choroby 
bakteryjne, wirusowe i grzybowe. Stwierdzono, że ochronne 
działanie wermikompostu związane jest z aktywnością zawartych 
w nim drobnoustrojów.

Humus najlepiej mieszać z ziemią, stosuje się także w formie 
płynnego wyciągu, można nim też podsypywać rośliny.

Skoszona trawa, liście, 
drobne gałęzie i chwasty – po 
porządkach w ogródku zostają 
ich nieraz spore stosy i kłopot, 
bo jakoś trzeba się ich pozbyć. 
Wiadomo, że nie powinny trafiać 
do pojemników wraz z innymi 
odpadami – najprościej jest za-
mówić na odpady zielone osobny 
kubeł i osobny odbiór. Taka usłu-
ga wiąże się jednak z dodatkową 
opłatą. My zachęcamy naszych 
mieszkańców, by zielone odpady 
zagospodarowali sami – zakłada-
jąc kompostowniki. 

Nawożenie
Stosunkowo niewiel-

kim kosztem i wysiłkiem – bo 
przecież i tak w ogrodzie pracu-
jemy – można zyskać naturalny 
nawóz, a przy okazji zwrócić 
naturze to, co od niej wzięliśmy. 
Dodatkowa zaleta: do kompo-
stownika można wrzucać resztki 
jedzenia, fusy z kawy i herbaty, 
skorupki jaj, ziemię z doniczek, 
a nawet biały papier.

O tym, jak założyć i pro-
wadzić kompostownik będziemy 
wyjaśniać w kilku najbliższych 
numerach „Jedności”. Na począ-
tek wybraliśmy przykład, który 
już wkrótce może stać się ulubio-
ną metodą na zagospodarowanie 
odpadów zielonych na naszym 
terenie. Mowa o kompostowni-
kach, w których biodegradowal-
ne odpady zamieniają w nawóz 
dżdżownice.

–Wy-
k o r z y s t u j e 
s ię  do tego 
dżdżownicę 
kalifornijską, 
Eisenia foe-
tida – wyjaś-
nia dr Paweł 
Szyszkowski z 
Uniwersytetu 
P r z y r o d n i -

czego we Wrocławiu. Sam nie tyl-
ko prowadzi kompostownik, ale  
i jest propagatorem tej metody 
zagospodarowania odpadów.

W roli głównej 
Dżdżownica kalifor-

nijska (długość 10-12 cm, masa 
03-0,4 g) jest gatunkiem długo-
wiecznym – żyje do 15 lat. Jest 
odporna na warunki klimatycz-
ne panujące w Polsce, nie choruje 
na żadne choroby bakteryjne czy 
wirusowe. Różnica między kali-
fornijskimi a innymi dżdżow-
nicami polega także na tym, 
że Eisenia foetida nie ucieka ze 

Jak możemy zagospodarować bioodpady.

Z zielonego – czarne
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swojego siedliska, tylko trzyma 
się go cały czas. Gdy ma dostęp 
do pokarmu (którymi są odpady 
organiczne, skórki po owocach 
i warzywach, trawa, papier itp.) 
namnaża się bardzo szybko. 
Hodowla na wolnym powietrzu 
w ciągu roku zwiększa swoją 
liczebność dziewięć razy. 

Do nawożenia stosuje się 
odchody dżdżownic, zwane wer-
mikompostem, same dżdżownice 
zaś mogą być również pokarmem 
dla drobiu i przynętą dla ryb. 
W sklepach internetowych 500 
sztuk kosztuje ok. 50 zł. Niemal 
tyle samo kosztuje 10 litrów go-
towego kompostu.

– To jednorazowa in-
westycja. Ja prowadzę kompo-
stownik od około 12 lat i mam 
te same dżdżownice – mówi dr 
Szyszkowski. Jest przekonany, 
że tę metodę zagospodarowa-
nia odpadów zielonych warto 

zastosować na większą skalę. 
Przygotował nawet projekt, który 
można by zrealizować na naszym 
terenie.

Pomysł na…
– Projekt zakłada, że na 

wybranych posesjach zostaną za-
instalowane pilotażowe kompo-
stowniki i dżdżownice – wyjaśnia 
Paweł Szyszkowski. – Mieszkańcy 
tych posesji zostaną przeszkoleni 
w użytkowaniu kompostowni-
ków i namnażaniu dżdżownic. W 
miarę zwiększania się populacji 
dżdżownic w kompostownikach 
ich użytkownicy będą rozdawać 
dżdżownice sąsiadom oraz będą 
ich instruować, jak prawidłowo 
wykorzystywać dżdżownice w 
kompostowaniu odpadów biode-
gradowalnych.

Gdyby ta natura lna 
produkcja przyniosła więcej 
kompostu, niż potrzebują sami 

mieszkańcy – nadwyżki moż-
na będzie przekazać Przedsię-
biorstwu Gospodarki Miejskiej 
w Polkowicach. Tam zostanie 
wykorzystany do wytwarzania 
mieszanek do nawożenia zieleni 
gminnej lub rekultywacji zdegra-
dowanych terenów.

– Niewątpliwie jest to 
ciekawy pomysł na zagospoda-
rowanie odpadów zielonych, dla-
tego pracujemy nad wdrożeniem 
całego projektu – powiedział nam 
prezes PGM Tadeusz Żmigrodz-
ki. – Realizacja będzie zależała 
od zainteresowania naszych 
klientów.

Gdyby odważnych chęt-
nych nie zabrakło, budowa pi-
lotażowych kompostowników  
i szkolenia rozpoczęłyby się już 
wiosną tego roku. Żeby uzyskać 
wymierne efekty, projekt powi-
nien trwać przez trzy lata.

Mirosława Bożyńska

Złożony z dwóch części kompostownik może być tak duży, jak pozwala na to przestrzeń w ogrodzie.
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Alfabetyczny spis 
odpadów – odc. 1�

Hasła w naszym śmieciowym skorowidzu zawierają kolejno: 
nazwę przedmiotu, rodzaj odpadu, do którego jest zaliczany, oraz po-
jemnik lub miejsce, gdzie można się takiego odpadu pozbyć zgodnie  
z prawem, obowiązującym na terenie ZGZM. 

U
ubrania > odpady odzieżowe > pojemniki na odzież, zbiórka sezonowa 

(wystawka) lub Centralny PSZOK;
umywalka > odpady wielkogabarytowe > Centralny PSZOK.

W
waciki kosmetyczne > odpady zmieszane;
wanna > odpady wielkogabarytowe> Centralny PSZOK;
wata opatrunkowa > odpady zmieszane;
wata szklana > odpady rozbiórkowe i budowlane > Centralny PSZOK;
wentylator > EE, odpady niebezpieczne > punkty sprzedaży > Centralny 

PSZOK;
wiaderko plastikowe > odpady plastikowe > pojemnik żółty;
wiaderko metalowe > odpady metalowe > pojemnik żółty;
widokówki > odpady papierowe – pojemnik niebieski;
wieszaki > odpady zmieszane;
wkłady do długopisów > odpady zmieszane;
włosy > odpady zmieszane;
wosk > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK;
worki foliowe > odpady plastikowe > pojemnik żółty;
worki po cemencie > odpady zmieszane;
worki po proszku (czyste) > odpady plastikowe > pojemnik żółty;
worki z odkurzacza > odpady zmieszane;
worki po nawozach > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK;
wybielacz (i opakowanie) > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK;
wykładzina dywanowa > odpady wielkogabarytowe > Centralny PSZOK;
wykładzina podłogowa > odpady wielkogabarytowe > Centralny PSZOK;
wywabiacz plam > odpady niebezpieczne – Centralny PSZOK;
wywoływacze kserograficzne > odpady niebezpieczne > Centralny 

PSZOK.

Z
zapalniczki > odpady zmieszane;
zabawki z tworzywa sztucznego małe > odpady plastikowe, wieloma-

teriałowe > pojemnik żółty;
zakrętka od słoika > odpady metalowe > pojemnik żółty;
zakrętki i kapsle z tworzywa sztucznego > odpady plastikowe > po-

jemnik żółty;
zegarki na baterie > EE, odpady niebezpieczne > punkty sprzedaży lub 

Centralny PSZOK;
zegarek nieelektroniczny > punkty sprzedaży, odpady zmieszane;
zegarki zasilane elektrycznie > EE, odpady niebezpieczne > punkty 

sprzedaży lub Centralny PSZOK;
zeszyty > odpady papierowe > pojemnik niebieski;
ziemia z doniczek > odpady zmieszane, kompostownik; 
złom elektryczny i elektroniczny > EE, odpady niebezpieczne > Cen-

tralny PSZOK;
zmywacz do paznokci > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK;
znicze > odpady zmieszane.

Ż
żarówki > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK;
żarówki energooszczędne > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK;
żarówki rtęciowe > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK;
żarówki zwykłe, żarowe > odpady zmieszane;
żelazko > EE, odpady niebezpieczne > punkty sprzedaży >Centralny PSZOK;
zużyte baterie > odpady niebezpieczne > Centralny PSZOK;
żwirek dla kota > odpady zmieszane;
żyletki > odpady zmieszane;
żyrandol > odpady zmieszane, wielkogabarytowe > Centralny PSZOK;
żywność > odpady zmieszane.

Alfabetyczny spis odpadów i wskazówkę, gdzie należy je wyrzucić, można 
znaleźć na stronie internetowej www.zgzm.pl.

Oprac. MB
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Harmonogram wywozu zmieszanych odpadów komunalnych. 

Rozkład na pół roku

Poniedziałki
9 lutego
23 lutego
9 marca
23 marca
4 kwietnia
(zamiast 6.04.2015)
20 kwietnia
4 maja
18 maja
1 czerwca
15 czerwca
29 czerwca

Wtorki
27 stycznia
10 lutego
24 lutego
10 marca
24 marca
7 kwietnia
21 kwietnia
5 maja
19 maja
2 czerwca
16 czerwca
30 czerwca

Środy
28 stycznia
11 lutego
25 lutego
11 marca
25 marca
8 kwietnia
22 kwietnia
6 maja
20 maja
3 czerwca
17 czerwca

Czwartki
29 stycznia
12 lutego
26 lutego
12 marca
26 marca
9 kwietnia
23 kwietnia
7 maja
21 maja
6 czerwca
(zamiast 4.06.2015)
18 czerwca

Piątki
30 stycznia
13 lutego
27 lutego
13 marca
27 marca
10 kwietnia
24 kwietnia
8 maja
22 maja
5 czerwca
19 czerwca

Przypominamy – zwłaszcza nowym lokatorom domów – że w wyznaczonym dniu 
odbioru odpadów zmieszanych pojemnik z odpadami należy wystawić przed pose-
sją – w przeciwnym razie śmieci nie zostaną odebrane. Wywóz odbywa się w godz. 
6.00-2.00

(mb)

TYGODNIE NIEPARZYSTE ROKU

Poniedziałki
2 lutego
16 lutego
2 marca
16 marca
20 marca
13 kwietnia
27 kwietnia
11 maja
25 maja
8 czerwca
22 czerwca

Wtorki
3 lutego
17 lutego
3 marca
17 marca
31 marca
14 kwietnia
28 kwietnia
12 maja
26 maja
9 czerwca
23 czerwca

Środy
18 lutego
4 marca
18 marca
1 kwietnia
15 kwietnia
29 kwietnia
13 maja
27 maja
19 czerwca
24 czerwca

Czwartki
5 lutego
19 lutego
5 marca
19 marca
2 kwietnia
16 kwietnia
30 kwietnia
14 maja
28 maja
11 czerwca
25 czerwca

Piątki
6 lutego
20 lutego
6 marca
20 marca
3 kwietnia
17 kwietnia
2 maja
(zamiast 1.05.2015)
15 maja
29 maja
12 czerwca
26 czerwca

TYGODNIE PARZYSTE ROKU

Odbiór i wywóz odpadów komunalnych z nieruchomości jednorodzinnych jest taki sam, jak  
w ubiegłym roku: odbywa się co dwa tygodnie – z podziałem na parzyste i nieparzyste tygodnie 2015 r. 

Na prośbę mieszkańców publikujemy aktualny terminarz wywozu odpadów. Oczywiście, jeśli 
w środku tygodnia przypadnie święto (dzień wolny od pracy), konsorcjum odbierze śmieci w innym 
terminie. Te zastępcze daty zaznaczyliśmy kolorem czerwonym.
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Polkowickie Rady Osiedlowe

Najmłodsi mieszkańcy Osiedla Sienkiewicza nie mogą 
narzekać na nudę podczas tegorocznych ferii zimowych. Nie dość, 
że wreszcie wolno im chodzić do szkoły, to jeszcze czekają tam na nich 
sportowe emocje: pierwsze wprawki w prawdziwym karate!

Zajęcia odbywają się codziennie w sali gimnastycznej Szkoły 
Podstawowej nr 1 i może w nich wziąć udział każdy, kto ukończył 5 lat. 
Co nie mniej ważne, gry i zabawy sportowe odbywają się pod czujnym 
okiem mistrza świata w karate tradycyjnym, Bartosza Skwarskiego.

Już pierwsze spotkania pokazały, że wśród najmłodszych 
polkowiczan nie brak amatorów sztuki walki. Mistrz organizuje 
czas w taki sposób, żeby nie zabrakło również „zwykłych” zabaw 
zespołowych.

Po letnich festynach lekcje sportowe są pierwszą imprezą, 
zorganizowaną przez Radę Osiedla Sienkiewicza z myślą o najmłod-
szych.

– Ale myślimy też o starszych dzieciach i młodzieży – powie-
działa nam przewodnicząca rady Agnieszka Gruszczyńska. – Następne 
zajęcia planujemy na strzelnicy. Każdy – również rodzice – pod opieką 
instruktora będzie mógł spróbować swoich sił w strzelectwie.

Dodajmy, że współorganizatorem bezpłatnych sportowych 
ferii w SP nr 1 jest Klub Karate Tradycyjnego Polkowice-Lubin. 
Zajęcia będą trwały również w drugim tygodniu zimowej przerwy, 
w godzinach od 12.00 do 14.00. Zapisy i informacja pod numerem 
telefonu 721 442 844 lub 608 375 505. 

(red)

Z kalendarium polkowickich rad osiedlowych.

Jak ćwiczyć, to z mistrzem świata

Slalom między słupkami, czyli praca nad zwinnością. 

Zabawa pod czujnym okiem trenera. 

Przyszli mistrzowie świata?

Zwykły przysiad, czyli sztuka równowagi.
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wieści z gmin

             PRZEMKÓW. Zimowe ferie z Przemkowskim Ośrodkiem Kultury

Atrakcje czekały na miejscu
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Woda nie zamarzła, więc można było pomoczyć kije…

Choć budynek Przem-
kowskiego Ośrodka Kultury na-
dal jest w remoncie, nie przeszko-
dziło to w zorganizowaniu zająć 
dla odpoczywających podczas 
ferii uczniów przemkowskich 
szkół.

Wyprawa do nieznanych 
i tajemniczych miejsc odbyła 
się już pierwszego dnia. Dzieci 
odwiedziły remizę strażacką, 
podziemia miejskiej biblioteki, 
kabinę projekcyjną nieczynnego 
kina „Gwardia”, stary zabytkowy 
cmentarz oraz ścieżkę przy-

rodniczą przy Domu Wczasów 
Dziecięcych. 

W drugim dniu człon-
kowie Koła Wędkarskiego w 
Przemkowie poprowadzili na 
stawach Kąpieliska Miejskiego 
naukę wędkowania, a potem 
ugościli wszystkich przy ogni-
sku. 

– Trzeciego dnia kra-
jobraz zmienił się wreszcie na 
zimowy i wtedy w pięknych 
okolicznościach przyrody dzie-
ciaki wyruszyły dokarmiać leśną 
zwierzynę – czytamy w nade-

słanej z POK-u relacji. - Do lasu 
pojechały myśliwską „bonanzą”, 
napełniły paśnik i szukały tro-
pów zwierząt. 

Z a kończ en ie  „ Fer i i  
z Pok-iem” odbyło się przy og-
nisku, pod wiatami Koła Łowie-
ckiego „Darz Bór” z Przemkowa. 
Zajęcia w terenie przez trzy 
dni prowadziła Anna Walner  
z Przemkowskiego Parku Krajo-
brazowego.

(red)

Kończy się kadencja rad sołeckich.

Wsie wybierają sołtysów

W gminach już od dwóch 
miesięcy rządzą nowi wójtowie, 
teraz przyszedł czas na sołectwa 
– tam również upływa kadencja 
wybranych przed czterema laty 
rad sołeckich i sołtysów. Wybo-
ry nie wzbudzają takich emocji, 
jak te samorządowe, chyba że 
społeczność bardzo chce zmiany 
lub też któryś z mieszkańców 
bardzo chce zostać sołtysem. 
Wówczas nawet organizuje kam-
panię wyborczą, ozdabia wioskę 
swoimi plakatami. Przeważnie 
jednak kampania wyborcza do 
rad sołeckich ma charakter szep-
tany. Ludzie sami między sobą 
wymieniają się informacjami, kto 
chce startować na szefa wsi, czyja 
kandydatura się podoba, a czyja 
nie. Potem już tylko wystarczy 

przyjść na zebranie sołeckie i 
oddać głos.

Sołtys jest wybierany 
w sposób bezpośredni, w gło-
sowaniu tajnym, przez stałych 
mieszkańców sołectwa, którzy 
ukończyli 18 lat. 

K o n k r e t n y  t e r m i n  
i miejsce, w którym odbędą się 
wybory sołeckie, ustalają wójto-
wie gmin. Wybory nie mogą się 
jednak odbyć później, niż 60 dni 
przed upływem kadencji. 

W większości gmin na 
terenie ZGZM wybory już trwają, 
a w jednej – Pęcławiu – już się za-
kończyły, natomiast w Gaworzy-
cach – jeszcze nie przygotowano 
terminarza. Tam, jak usłyszeli-
śmy, głosowania w sołectwach 
odbędą się nie wcześniej, jak  

w marcu, a najprawdopodobniej w 
kwietniu. Podobnie będzie w gmi-
nie Polkowice, w której zebrania 
wiejskie zaplanowano w dniach 
18-20 oraz 26-27 marca. Do końca 
marca prawdopodobnie zakończą 
się też głosowania w miejscowoś-
ciach gminy Przemków.

W lutym sołtysów i rady 
sołeckie będą wybierać miesz-
kańcy wsi gminy Grębocice: 
2.02 – Trzęsów, 3.02 – Szymocin 
i Retków, 4.02 – Bucze, Czer-
ńczyce, Krzydłowice, Proszówek, 
9.02 – Wilczyn, Świnino oraz 
Grębocice, 10.02 – Duża Wólka, 
Bieńków i Obiszów, 11.02 – Pro-
szyce, Stara Rzeka, 16 lutego 
– Grodowiec. Grodziszcze, 17.02 
– Ogorzelec i Kwielice, 18.02 
– Żabice i Rzeczyca. 

W pierwszych dniach 
lutego zakończą się wybory we 
wsiach gminy Jerzmanowa.  
W chwili, gdy przygotowywa-
liśmy ten materiał do druku 
nazwiska kilku sołtysów już były 
znane. I to od dawna, bo zmian 
nie było – z wyjątkiem Zofiówki, 
gdzie Elżbieta Krawczyk zastą-
piła w funkcji sołtysa Roberta 
Krawczyka. 

– Każdy musi opracować 
strategię według siebie – skomen-
tował przygotowania do wybo-
rów Ryszard Janiak z Potoczka, 
przyznając jednocześnie że sam 
tym razem konkurencji nie miał. 
Na pytanie, jakie cechy powinien 
mieć dobry sołtys odparł: –Trze-
ba chcieć to robić, wykazać się, 
być operatywnym, znać potrzeby 
mieszkańców i miejscowości.

Ryszard Janiak pełni 
funkcję sołtysa siódmą kadencję, 
nieprzerwanie od 1988 r.!

G a i k i  re pre z e nt uje  
w dalszym ciągu Zbigniew Sko-
wronek, a Bądzów – Anna Rysz, 
Do 5 lutego swoich sołtysów 
wybiorą natomiast: Jerzmanowa 
(26.01), Kurów Mały (27.01), 
Smardzów (28.01), Jaczów (29.01), 
Maniów (2.02), Łagoszów mały 
(3.02), Kurowice (4.02) i Modła 
(5.02).

Podobnie wygląda sy-
tuacja w gminie Chocianów.  
W Rakowie i Szklarach Dol-
nych mieszkańcy postawili na 
zmiany: Bożena Czekajło i Lu-
cyna Masal będą reprezentować 
swoje sołectwa po raz pierwszy.  
W pozostałych miejscowościach 

wyborcze zebrania zwołano  
w następujących terminach: 
Trzebnice – 24 stycznia, Chocia-
nowiec – 26 stycznia, Brunów  
– 4 lutego, Żabice – 7 lutego, 
Jabłonów – 11 lutego, Ogrodzi-
sko – 16 lutego, Trzmielów – 18 
lutego, Parchów – 20 lutego, Mi-
chałów – 21 lutego, Pogorzeliska 
– 28 lutego. 

Terminarz w yborczy 
dla gminy Radwanice określają 
daty 19 marca – 13 kwietnia. 
Głosowania odbędą się kolejno: 
w Strogoborzycach – 19 marca, 
Nowym Dworze – 20 marca, 
Łagoszowie Wielkim – 21 marca, 
Buczynie – 23 marca, Przesiecz-
nej – 24 marca, Sieroszowicach 
– 26 marca, Lipina – 27 marca, 
Kłębanowic – 28 marca, Jaku-
bowa – 30 marca, Drożowa – 31 
marca, Drożyny – 10 kwietnia, 
Radwanic – 11 kwietnia i Nowej 
Kuźni – 13 kwietnia.

A oto osoby, które przez 
najbliższe cztery lata (kadencja 
2015-2019) będą reprezentować 
sołectwa gminy Pęcław: Zofia 
Delida – sołtys Kotowic, Izabela 
Dominiak – sołtys Piersnej, Bo-
żena Walczak – sołtys Wietszyc, 
Artur Rutkowski – sołtys Lesz-
kowic, Antoni Franas - sołtys 
Droglowic, Zbigniew Leśniak 
– sołtys Wierzchowni, Alfred 
Zych – sołtys Białołęki, Ma-
riusz Sobczyk – sołtys Wojszyna  
i Agnieszka Jankowska – sołtys 
Pęcławia.

Mirosława Bożyńska
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              PRZEMKÓW. Bilans I półrocza.

Uczniowie z sukcesami
Szkoła Podstawowa nr 2 w Przemkowie podsumowała 

osiągnięcia swoich wychowanków w pierwszym semestrze tego roku 
szkolnego. Najwyższą średnią ocen wśród klas zdobyła Va z wynikiem 
4,15, indywidualnie na laur zasłużył własną pracą Jakub Panicz z klasy 
VIa, uzyskując średnią ocen 5,18.

Wśród licznych konkursów i zawodów, w których uczestni-
czyli uczniowie „Dwójki” i w których zdobyli znaczące pozycje, można 
wymienić Rejonowy Konkurs Plastyczny „Czyste wody-zdrowe ryby” 
(II miejsce Kamili Witkowskiej), V Mistrzostwa Judo w Żarowie  
i Rawicki Turniej Judo (dwukrotnie III miejsce Jędrzeja Janikow-
skiego), Ogólnopolski Bieg po Miód (I miejsce Macieja Skraby) oraz  
V Turniej Orlika o Puchar Premiera RP (I m, zespołowo).

(red)

              CHOCIANÓW. Radni ustalili cenę wody.

Stawki bez zmian
Na pierwszej w tym roku sesji radni gminy Chocianów podjęli 

uchwałę w sprawie wysokości opłat za wodę i odprowadzanie ścieków, 
które będą obowiązywać od 1 marca.

Nowe stawki zaproponował radnym dostawca, Przedsiębior-
stwo Wodociągowo-Kanalizacyjne z Chocianowa i są one dokładnie 
w takiej samej wysokości, jak te, które obowiązują w tej chwili. Jeden 
metr sześc. dostarczanej wody będzie kosztować brutto 4,91 zł (4,55 
zł netto), natomiast za 1 m sześc. odprowadzanych ścieków miesz-
kańcy zapłacą 5,18 zł (netto 4,80 zł). Dodajmy, że gmina nie stosuje 
dla mieszkańców dopłat za wodę i ścieki. Nowy cennik będzie obo-
wiązywać do 29 lutego 2016 r.

(red)

            GAWORZYCE Wierzchowice mają nową świetlicę.

Książki i sportowcy w jednym
Budowa świetlicy wiejskiej w Wierzchowicach już się zakoń-

czyła. Inwestycja kosztowała ponad 1 mln 600 tys. zł, ale w dużej części 
była dofinansowana z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. 

Kiedyś w tym miejscu stał budynek będący zapleczem sporto-
wym klubu „Amator” Wierzchowice. Dziś – na 294 m kw. pomieści nie 
tylko szatnie, łaźnię i pokój sędziowski, ale również punkt biblioteczny 
z salą, która będzie pełnić funkcję świetlicy wiejskiej. Na razie trwa 
wyposażanie obiektu w niezbędne meble i urządzenia.

– Dostaniemy między innymi komputer i dostęp do Inter-
netu, z którego będą mogli korzystać czytelnicy – powiedziała nam 
dyrektor Gminnej Biblioteki w Gaworzycach Bronisława Golonka. Nie 
wyklucza, że po zmianach niedawny Punkt biblioteczny ma szansę 
przekształcić się w filię biblioteki ze stałym księgozbiorem. 

W ramach inwestycji w sąsiedztwie nowego, parterowego 
budynku powstał też nowy plac zabaw, a otoczenie ozdabiają lampy 
solarne.

(red)
Wykonawca, firma Budrem w Łagoszowa Wielkiego, oficjalnie 
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Radni są za

W planie zagospodarowania terenu, na którym miały stanąć 
wiatraki, trzeba nanieść zmiany.

Elektrownia poczeka?
Okazało się, że w planie 

zagospodarowania przestrzen-
nego dla działek w Łagoszowie 
Wielkim, Przesiecznej, Lipinie, 
Drożynie, Kłębanowicach i Jaku-
bowie w kilku miejscach wkradł 
się błędny zapis, dotyczący sze-
rokości frontu działki. Rzecz 
dotyczy zasad kształtowania 
zabudowy terenu, który w tej 
części planu jest przeznaczony 
pod budownictwo jednorodzin-
ne, mieszkaniowe. Niestety cały 
plan obejmuje również ziemie, na 
których przewidziano powstanie 
– i to w niedalekiej przyszłości 
– elektrowni wiatrowych. 

Radni już postanowili, 
że gmina przystąpi do zmian  

w planie. To oznacza, że wszystkie 
procedury trzeba będzie powtó-
rzyć, a poprawiony ostatecznie 
dokument zacznie obowiązywać 
dopiero za kilka miesięcy. Tym-
czasem inwestor – należąca do 
KGHM spółka Energetyka – już 
pracuje nad finansowaniem in-
westycji.

– Zgodnie z naszymi 
założeniami, budowa i testowa-
nie elektrowni ma się odbywać 
w 2016 i 2017 roku – powiedział 
nam Ryszard Orłowski, dyrektor 
ds. rozwoju w Energetyce.

Firma już podpisa ła 
umowy z właścicielami grun-
tów, ma też w zasadzie wszyst-
kie najważniejsze dokumenty,  

w tym opinię Regionalnej Dyrek-
cji Ochrony Środowiska, zezwa-
lającej na inwestycję. 

– To będą najnowocześ-
niejsze wiatraki Polsce, bardzo 
ciche, bezprzekładniowe – dodał 
dyrektor.

W sumie, na terenie 
gminy Radwanice spółka ma 
zainstalować łącznie 15 turbin, 
o łącznej mocy 45 megawatów. 
Wyprodukowana w ten sposób 
energia zasili zakłady Polskiej 
Miedzi, do gminy zaś popłyną… 
podatki od przedsiębiorcy. Pyta-
nie tylko, kiedy.

(red)

Trzy działk i, będące 
własnością gminy Radwanice 
mogą wejść w skład Legnickiej 
Specjalnej Strefy Ekonomicznej. 
Na taką transakcję 30 grudnia 
ub.r. wyrazili zgodę radni.

W uchwale jest mowa o 
19,92 ha terenu, na który mówi 
się w Radwanicach „stogowi-
ska”. Leżą na terenie po byłym 
zakładzie przetwórstwa lniar-
skiego. W listopadowym nume-
rze „Jedności” pisaliśmy o tym, 
że gmina prowadzi rozmowy z 
przedsiębiorcami o inwestycjach 
właśnie w tym miejscu. Ulgi z 
racji istnienia specjalnej strefy 
ekonomicznej, byłyby dodat-
kową zachętą dla biznesu. Czy 
rzeczywiście uruchomienie strefy 
jest realne? Jak powiedział nam 

dyrektor departamentu rozwoju 
Legnickiej Specjalnej Strefy Eko-
nomicznej Wiesław Sowiński, 
uchwała rady to konieczny waru-
nek, by podstrefa w Radwanicach 
stała się faktem. Jednocześnie 
jest to początek procedury, którą 
kończy zgoda rady Ministrów i 
zmiana granic Strefy.

– Jest jeszcze kilkanaście 
kolejnych kroków do zrobienia i 
dokumentów do przygotowania, 
aby od Zarządu LSSE mógł zostać 
wysłany kompletny wniosek do 
Ministra Gospodarki o objęcie 
wskazanych terenów granicami 
specjalnej strefy ekonomicznej 
– wyjaśnił dyrektor Wiesław 
Sowiński.

W samym ministerstwie 
procedury trwają kilka miesięcy, 

a ich uwieńczeniem jest wniosek 
o zgodę na włączenie wskazanych 
terenów – tym razem kierowany 
do premiera.

– Po zgodzie Rady Mi-
nistrów i wejściu w życie rozpo-
rządzenia zmieniającego granice 
Strefy, inwestorzy mogą ubiegać 
się o zezwolenie na rozpoczęcie 
działalności w Strefie, kupując 
jednocześnie grunt w przetargu 
od właściciela – powiedział dy-
rektor. 

Jakkolwiek długo trwać 
będą te wszystkie ustalenia, 
oficjalne stanowisko radnych, to 
ważny pierwszy krok planowa-
nych zmian.

(red)

oddał obiekt pod koniec ubiegłego roku.

Utworzenie strefy ekonomicznej może być szansą  
na gospodarzca reaktywację terenów po bylej roszarni.

RADWANICE Rosną szanse na powstanie nowej  
podstrefy ekonomicznej w naszym regionie.
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Tak wspierają innych
Pracownicy KGHM, członkowie MTS Drużyny Szpiku KGHM zarejestrowali ponad 1000 
potencjalnych dawców szpiku. Trzy osoby, w tym dwóch pracowników firmy, oddały szpik, ratując 
w ten sposób ludzkie życie. Walka z białaczką to jednak nie jedyne pole, na którym sprawdzają się 
wolontariusze. W 2014 r. zrealizowano ponad 40 projektów wolontariackich. Malowali budy dla psów  
w schronisku dla zwierząt, organizowali koncert charytatywny, warsztaty plastyczne dla dzieci z domów 
dziecka, sprzątali Jezioro Kunickie.
Akcje dobroczynne wśród załogi są zwyczajem w innych zakładach grupy kapitałowej KGHM. Pra-
cownicy kopalni Carlota w USA przed świętami biorą udział w zbiórce żywności i zabawek dla dzieci, 
a w kanadyjskim Ajax wolontariusze pomogli oczyścić teren i pomalować pomieszczenia pobliskiego 
Centrum Terapii Dziecięcej i Pomocy Rodzinie. 

KGHM znów zagrał z Wielką Orkiestrą Świątecznej Pomocy.

W darze gadżety, 
pieniądze i…krew

Drużynie Szpiku KGHM pomagali wolontariusze ze szkół.  
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Podczas 23. Finału Or-
kiestry największa firma w re-
gionie nie wystąpiła z jakimś 
oszałamiającym i kosztownym 
pomysłem. Nie było takiej potrze-
by: decyzję o tym,  jak wspomóc 
leczenie dzieci i opiekę seniorów 
oddano w ręce samych pracowni-
ków – a dokładniej działających 
w KGHM wolontariuszy. Efekty 
mówią same za siebie. I trudno je 
nawet przeliczyć na pieniądze.

– Zebraliśmy 21 litrów 
krwi! – informował z dumą 
Zbigniew Młotek z HDK „Serce 
Górnika”. Krwiodawcy pracowali 
wspólnie z Regionalnym Cen-
trum Krwiodawstwa w Lubinie, 
a podobną akcję przeprowa-
dzili również honorowi dawcy  
z ZG Rudna. Tu także zebra-
no 20,7 litra cennego płynu. 
– Pomimo niesprzyjającej pogody 
humory wszystkim dopisywały,  
w taki dzień nie mogło być ina-
czej – mówił Piotr Marszałek. 

C ent r u m w yd a r z eń  
23. Finału WOŚP w Lubinie 
znajdowało się w Galerii Cuprum 
Arena. Tu też zorganizowała swo-
je stanowisko Drużyna Szpiku 
KGHM, by przy pomocy kilku-
dziesięciu młodych wolontariu-
szy z lubińskich szkół promować 
walkę z białaczką i rejestrować 
potencjalnych dawców szpiku. 
Akcję, jak zawsze, wspierali 
Bogdan Godlewski i Marek Cy-
gańczuk (który już pomógł urato-
wać czyjeś życie). Wolontariusze 
pracowali przez całą niedzielę. 
Zarejestrowano w sumie 95 po-
tencjalnych dawców.

Jednym z ważniejszych 
wydarzeń podczas każdego Fi-
nału są aukcje przedmiotów ofia-
rowanych Orkiestrze. Zawsze to-
warzyszą im emocje – bo niektóre 
z gadżetów w innym miejscu  
i czasie byłyby nie do zdobycia. 
Popularnością cieszą się zwłasz-
cza pamiątki sportowe. W tym 

roku można było m.in. wygrać 
piłki z turnieju tenisowego Rolan-
da Garrossa z autografem Łuka-
sza Kubota oraz lekcję pływania  
z mistrzem świata Radosławem 
Kawęckim. Polska Miedź jest 
sponsorem obu sportowców. 

Licytacja na rzecz WOŚP 
wciąż trwa – ale w internecie, na 
stronie www.wosp.org.pl. Do-
dajmy, że do orkiestrowej puszki 
pracownicy KGHM również 
dorzucili mały grosz: podczas 
kwesty, którą „Serce Górnika” 
przeprowadziło w kopalni „Lu-
bin”. Przypomnijmy, że wszystkie 
zebrane pieniądze będą przezna-
czone na podtrzymanie wyso-
kich standardów leczenia dzieci 
na oddziałach pediatrycznych  
i onkologicznych oraz zapew-
nienia godnej opieki medycznej 
seniorów.

(mb)

Firma obecna inaczej.

Dobry „sąsiad”

Trening piłkarski – aktywność 
ruchowa i wychowanie 

sportowe w jednym.

Zajęciach na pływalniach 
prowadził również mistrz 

świata w stylu grzbietowym na 
200 m, Radosław Kawęcki.

– Odciążają stawy kolanowe, biodrowe, angażują nawet do 90 
procent mięśni. Naprawdę trudno przecenić wpływ, jaki ma na 

nasze zdrowie nordic walking – twierdzi Paulina Ruta z Polskie-
go Stowarzyszenia NW, która prowadziła zajęcia w ramach 

EKO-Zdrowia.   

KGH M jes t  produ -
centem miedzi i srebra, ale w 
codziennym życiu mieszkańców 
Zagłębia Miedziowego często 
pojawia się jako ważny spon-
sor przedsięwzięć zupełnie 
niezwiązanych z przemysłem. 
– Tak rozumiemy społeczną 
odpowiedzialność f i r my i 
obecność w projektach, z który-
mi utożsamiają się i integrują 
wszyscy mieszkańcy. Jednym 
z takich projektów jest pro-
gram EKO-Zdrowie – promujący 
zgodnie z nazwą działania pro-
ekologiczne i prozdrowotne. 
To bezpłatne zajęcia sportowe, 
badania medyczne, a wreszcie 
imprezy sportowo-rekreacyjne.

W ramach programu na 
terenie Zagłębia Miedziowego 
odbywają się zajęcia nordic-
walking dla osób powyżej 40. 
roku życia oraz lekcje pływania 
dla dzieci w wieku 5-10 lat. 
Podstawowych zasad porusza-
nia się w wodzie dzieci uczą się 
pod okiem wykwalifikowanych 
instruktorów. - W pierwszej 
kolejności uczymy dzieci bez-
piecznego zachowania się w 
wodzie i oswajania się z nią 
– mówił Janusz Możdżanowski 
z klubu pływackiego Płetval 
Polkowice, jednego z operatorów 
zajęć.   

Obok regularnych lek-
cji nauki pływania, prowad-
zone są również profilaktyczne 
zajęcia na basenach dla dzieci i 
młodzieży w kilku mniejszych 
gminach regionu oraz turnusy 
profilaktyczne, tzw. „zielone 
szkoły” dla najmłodszych.

W ramach programu 
EKO-Zdrowie w ośmiu miast-
ach regionu zorganizowano  też 

zajęcia dla młodych adeptów 
futbolu. 11- i 12-letni chłopcy 
mieli okazję uczestniczyć w 
treningach piłkarskich ze szkole-
niowcami Akademii Piłkarskiej 
KGHM Zagłębie. Kto wie, może 
najlepsi z nich zasilą kadry Aka-
demii?
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Rada osiedla Gwarków od początku swojego istnienia prężenie działa, organizując 
różnego rodzaju przedsięwzięcia. W ostatni piątek w holu Gimnazjum Nr 1 odbył się 
koncert szkolnego chóru „Cantabile”.

Chórzyści z „Cantabile” pięknie zaśpiewali

Dwa wolne tygodnie od szkolnych zajęć powoli dobiegają końca. Już w poniedziałek 
(2 lutego) uczniowie wraz z nauczycielami pełni energii i z dobrym nastawieniem roz-
poczną nowy semestr nauki. 

Ferie w mieście to jest to

W drugą niedzielę stycznia w całej Polsce po raz 23 
zbierano pieniądze na Wielką Orkiestrę Świątecznej 
Pomocy. Na ulicach Polkowic dziesiątki wolontariuszy 
zebrały ponad 27 tysięcy złotych. Udało się także po-
brać blisko 21 litrów krwi.

Entuzjazm 
polkowiczan nie 
maleje

W ramach WOŚP w Polkowicach przygotowano  
wiele ciekawych wydarzeń. Na zdjęciu kiermasz  

w Ośrodku Pomocy Społecznej.

W tym roku pieniądze 
zbierano „dla podtrzymania 
wysokich standardów leczenia 
dzieci na oddziałach pediatrycz-
nych i onkologicznych oraz god-
nej opieki medycznej seniorów”. 
W Polkowicach w ramach 23. 
Finału WOŚP odbyło się wiele 
ciekawych wydarzeń. W kinie 
chętne osoby mogły zakupić na 
licytacji gadżety WOŚP. Na sce-
nie natomiast zaprezentowały się 
– szkółka baletowa, Polkowickie 
Towarzystwo Muzyczne, grupy 
taneczne hip-hop oraz Zespół 
Piosenki i Tańca „Fantazja”. Był 
też koncert, którego gwiazdą 
była grupa Obstawa Prezydenta.  
W klubokawiarni „Magiel” prze-
prowadzono warsztaty kawowe,  
a w Ośrodku Pomocy Społecznej 
można było pomalować sobie 
twarz oraz obejrzeć występy arty-
styczne. Panie mogły zrobić sobie 
perfekcyjny makijaż, a każdy 
chętny skosztować pysznego cia-
sta oraz wypić aromatyczną kawę 
bądź herbatę. W Rynku pieniądze 
zbierali członkowie grupy rekon-
strukcyjnej Ate GROM ubrani  
w groźnie wyglądające stroje bo-
jowe. Klub Honorowych Dawców 
Krwi PCK imienia „Miedzianej 
Kropli” działający przy Zakła-
dach Górniczych Rudna zorga-
nizował akcję oddawania krwi. 
Zgłosiło się wiele osób, które  

w sumie oddały blisko 21 litrów 
życiodajnego płynu.

Bardzo akty wnie do 
zbiórki pieniędzy w ramach 
Wielkiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy włączyli się mieszkańcy 
wiosek wchodzących w skład 
naszej gminy W Sobinie oraz 
Komornikach na scenie wystąpili 
artyści z Kapeli Jontki. Zostali 
przyjęci niezwykle entuzjastycz-
nie. Co nie dziwi, bo górale 
znani są ze swojego wielkiego 
zamiłowania do muzyki oraz 
rzadko spotykanej wirtuozerii  
w zakresie wydobywania dźwię-
ków z instrumentów muzycznych. 
Przekonali się o tym dobitnie 
wszyscy, którzy przyszli do świet-
licy wiejskiej w Komornikach. 
Wielkim zainteresowaniem cie-
szyły się także jasełka przygoto-
wane przez dzieci oraz młodzież 
z Komornik, oraz ościennych 
wiosek pod kierownictwem in-
struktorki Wiejskiego Ośrodka 
Kultury, Beaty Markowskiej. 
Przekonująca gra piękne, bardzo 
realistyczne stroje sprawiły, że 
występ został nagrodzony grom-
kimi brawami.

Spore emocje towarzy-
szyły także koncertom kapeli 
„Góralska Hora”, które odbyły się 
w Moskorzynie oraz Polkowicach 
Dolnych. 

Konrad Kaptur

Sposobów spędzania 
ferii jest wiele. Niektórzy wy-
jeżdżają w góry. Inni preferują 
wypoczynek w ciepłych krajach. 
Są też tacy, którzy spędzają ferie 
w mieście. W Polkowicach nikt 
się nie nudził, bo oferta zajęć jest 
bardzo ciekawa. 

Tradycyjnie cykl zajęć 
zorganizował Ośrodek Pomocy 
Społecznej. Tym razem różno-
rakie ciekawe wydarzenia odby-
wały się w ramach cyklu „Ferie 
– profilaktycznie, wesoło i spor-

towo”. Wszystko miało miejsce  
w sali sportowej przy Gimna-
zjum Nr 2. Działo się doprawdy 
wiele. Aby wszystko odbywało się 
bezpiecznie, najpierw uczestnicy 
zajęć zapoznali się z zasadami 
udzielania pierwszej pomocy,  
a potem wysłuchali prelekcji 
na temat bezpieczeństwa. Opo-
wiadali strażacy, ratownicy me-
dyczni, policjanci. Później były 
konkurencje sportowe, które 
wymagały sporej sprawności. 
Zabawa była przednia. 

Radni osiedlowi z Gwar-
ków dokładają wszelkich starań, 
by na terenie osiedla cały czas 
coś się działo. W okresie letnim 
radni organizowali pikniki, które 
były doskonałą okazją do wspól-
nej zabawy, a także spotkanie 
się, porozmawiania. W zimie 
zorganizowali zbiórkę darów, 
które pomogą osobom bezdom-
nym przetrwać trudny, zimowy 
czas. Rada włączyła się także 
aktywnie w 23. Finał Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy 
organizując rejestrację dawców 
szpiku kostnego. Oba opisane 
przedsięwzięcia zostały zorga-
nizowane przy współudziale 
Gimnazjum Nr1, które jest szkołą 
znajdującą się na terenie osiedla 
Gwarków. Dumą placówki jest 
odnoszący liczne sukcesy zarów-
no na arenie krajowej, jak i mię-
dzynarodowej chór „Cantabile” 
kierowany przez Joannę Kącę. 
Efektem współpracy pomiędzy 
Gimnazjum Nr 1 a Radą Osiedla 

Gwarków jest piątkowy koncert 
chóru w holu szkoły, który na 
czas występu młodych artystów 
zmienił się w salę koncertową. 
Kolędy i pastorałki w wykonaniu 
chórzystów brzmiały doprawdy 
pięknie.

Koncert chóru nie był 
jedyna atrakcję, bo w holu moż-

na było obejrzeć, a także nabyć 
bardzo ciekawe prace wykonane 
przez uczniów. Były między 
innymi prace ceramiczne, czy 
też bardzo zabawne karykatury 
nauczycieli autorstwa uczniów. 
Cieszyły się one dużym zainte-
resowaniem.

Konrad Kaptur

Występ chóru „Cantabile” wzruszył licznie przybyłych widzów.

W tym roku bardzo 
atrakcyjne propozycje dla dzieci 
przygotował Wiejski Ośrodek 
Kultury. Na terenach wiejskich 
odbywały się ciekawe zajęcia 
warsztatowe, które cieszyły się 
dużym zainteresowaniem. Dzieci 
odwiedzały także polkowickie 
lodowisko, gdzie mogły jeździć 
na łyżwach do woli. Świetna za-
bawa okraszona odrobiną magii 
towarzyszyła także spotkaniu 
z iluzjonistą. Dzieci z wypieka-
mi na twarzach obserwowały 
sztuczki, których iluzjonista 
miał co niemiara. Była okazja 
ku temu, by nauczyć się kilku 
sztuczek, bo pan iluzjonista prze-
prowadził warsztaty, w których 
trakcie przekazywał tajemną 
wiedzę. Radość była wielka, bo to 
przecież wielka sprawa móc po-
pisywać się znajomością magii.

Ciekawe zajęcia odby-
wały się także w polkowickich 
szkołach, Miejsko-Gminnej 
Bibliotece Publicznej, Polko-
wickim Centrum Animacji.  
Z pewnością wszyscy, którzy bra-
li udział w tych wydarzeniach, na 
tyle naładowali akumulatory, że 
do szkół wrócą w doskonałych 
nastrojach.

Konrad Kaptur

Spotkanie z iluzjonistą w świetlicy wiejskiej w Sobinie.  
Dzieci były wniebowzięte.
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Ministerstwo pracy i polityki społecznej przyznało powiatowi polkowickiemu większą 
dotację na działania mające na celu zwalczanie bezrobocia. To efekt skutecznych 
działań powodujących spadek bezrobocia w powiecie.

Bezrobocie mniejsze, pieniędzy na 
jego zwalczanie więcej

Nowe połączenia autobusowe 
już wkrótce

Od 2 lutego 2015 roku zostanie uruchomiona nowa linia 
komunikacyjna na trasie Polkowice – Przemków. Autobus bę-
dzie przejeżdżał przez Ułanów, Sieroszowice, Kłębanowice oraz 
Buczynę.

Na nowej linii, od poniedziałku do piątku, oprócz świąt 
autobus będzie odjeżdżał do Polkowic sześciokrotnie. Poniżej 
rozkład jazdy nowego autobusu.

Kor

Godziny odjazdu z Polkowic: 
ul. Młyńska: 6:18; 8:30; 10:30; 12:52; 14:41; 17:10,

ul. K.B. Kominka: 12:50; 14:39; 17:08

Godziny odjazdu z Przemkowa:
ul. Szkolna/Topolowa: 6:57; 9:08; 11:15; 13:30; 15:36; 17:50.

Podczas ostatniej sesji Rady Powiatu Polkowickiego w roku 
2014 przyjęto jednogłośnie budżet na rok 2015. Dochody mają 
wynieść 60 milionów, a wydatki 68 milionów złotych.

Budżet przyjęty 
jednogłośnie

Na początku grudnia nowi radni składali ślubowanie, a pod koniec roku 2014 uchwalili budżet.

Wskaźnik bezrobocia w 
powiecie polkowickim systema-
tycznie maleje. Na koniec listo-
pada wynosił zaledwie niewiele 
ponad 7,5 procenta.  

– Na tak dobry wynik 
wpływa po pierwsze uprzemysło-
wienie powiatu. Z drugiej strony 
decyduje o tym efektywność wy-

datkowania pieniędzy z funduszu 
pracy i środków europejskich. 
Otrzymaliśmy już za to nagrodę. 
Niedawno przyznano większą 
kwotę z funduszu pracy. Powia-
towy Urząd Pracy otrzymał mi-
lion złotych więcej. Mamy pod-
niesiony wskaźnik dla naszych 
bezrobotnych, co jest efektem 

tego, że wydajemy pieniądze tak 
efektywnie — mówi wicestarosta 
Kamil Ciupak. 

Przy okazji warto wspo-
mnieć, że bezrobocie nie tylko 
spada w samych Polkowicach, ale 
też w innych gminach powiatu 
polkowickiego. 

Kor

Przyjętemu budżetowi 
daleko do najlepszych lat, ale 
zdaniem Marka Tramś, starosty 
polkowickiego nie jest to budżet 
zły.

– Wynoszący osiem mi-
lionów złotych deficyt pokryjemy 
z oszczędności, które poczy-
niliśmy w latach poprzednich,  
a także z nadwyżki, którą gene-

rowaliśmy przez dwa ostatnie lata 
– mówi nam starosta.

Blisko 13 milionów zło-
tych zarezerwowano w budżecie 
na realizację inwestycji. To ponad 
19% całości budżetu. W pierwszej 
kolejności będą realizowane za-
dania, które zostały rozpoczęte 
w latach poprzednich, a także te 
przedsięwzięcia, na które udało 

się pozyskać środki zewnętrzne. 
Chodzi między innymi o prze-
budowę dróg oraz chodników 
na terenie powiatu, przebudowę 
wiaduktu, czy też remonty i mo-
dernizacje obiektów należących 
do jednostek organizacyjnych 
powiatu.

Kor

Zagłosuj 
na budynek 
starostwa

Jeszcze tylko do 31 stycznia można głosować na budynek sta-
rostwa powiatowego w Polkowicach, który bierze udział w niemieckim 
konkursie architektonicznym: „Heinze ArchitektenAWARD 2015”.

Jury przy wyborze obiektu kierować się będzie m.in. nawią-
zaniem do istniejącej architektury i krajobrazu, a także współtworze-
niem harmonijnej przestrzeni publicznej. W konkursie dodatkowo  
przyznawana jest nagroda publiczności. Poniżej link z możliwością 
głosowania na obiekt starostwa: 

http://www.heinze.de/architekturobjekt/starostwo-powiato-
we-w-polkowicach/12575652

Po prawej stronie w górnym rogu jest pięć gwiazdek z na-
pisem: „Objekt bewerten”, tu należy  „kliknąć”, aby zagłosować na 
budynek polkowickiego starostwa.

Kor

Na budynek starostwa można głosować  
tylko do końca stycznia. Fo
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Dziewięcioosobowa delegacja zza Bałtyku odwiedziła  powiat 
polkowicki, by poznać system opieki zdrowotnej, który będzie 
wspierany w ramach norweskiego mechanizmu finansowa-
nia. Na realizację projektu „Zapobieganie chorobie nowotwo-
rowej płuc poprzez poprawę dostępności do specjalistycznych 
badań medycznych oraz wielopoziomowa edukacja zdrowot-
na w Powiecie Polkowickim” udało się pozyskać ponad 3 mi-
liony złotych.

Norwegowie 
odwiedzili powiat 
polkowicki

Norweski Mechanizm Finansowy oraz Mechanizm Finansowy 
Europejskiego Obszaru Gospodarczego (czyli tzw. fundusze 
norweskie i fundusze EOG) to forma bezzwrotnej pomocy za-
granicznej przyznawanej przez Norwegię, Islandię i Liechtenstein 
nowym członkom UE. Fundusze te są związane z przystąpieniem 
Polski do Unii Europejskiej oraz z jednoczesnym wejściem 
naszego kraju do Europejskiego Obszaru Gospodarczego (UE + 
Islandia, Liechtenstein, Norwegia). W zamian za pomoc finansową 
państwa-darczyńcy korzystają z dostępu do rynku wewnętrznego 
Unii Europejskiej (choć nie są jej członkami). Obecnie jest real-
izowana druga edycja funduszy norweskich i EOG (lata 2009 – 2014  
i właśnie w ramach tych funduszy realizowany będzie powiatowy 
program powiatu polkowickiego).

Otto Christian Rø był pod wrażeniem funkcjo-
nowania opieki zdrowotnej w powiecie.

Program dotyczy profi-
laktyki chorób płuc. W ramach 
programu zostaną przeprowa-
dzone szeroko zakrojone ba-
dania młodzieży zagrożonej 
chorobą. Zostanie też wdrożony  
kompleksowy program badań 
przesiewowych dla dorosłych z 
grupy wysokiego ryzyka, głównie 
osób palących, mających więcej 
niż 50 lat.

– Warty podkreślenia 
jest fakt, że jako powiat na reali-
zację programu nie wydamy ani 
złotówki. Ponieważ 2,5 miliona 
złotych pochodzi w mechanizmu 
norweskiego, a pozostałe 500 tys. 
złotych zapewnia ministerstwo 
zdrowia. Bardzo się cieszymy, bo 
zakres świadczeń w ramach pro-
gramu jest szeroki. Zrealizujemy 
wiele działań profilaktycznych  
i badań przesiewowych. Dotrze-
my do szerokiej grupy odbiorców 
– podkreśla Marek Tramś, staro-
sta polkowicki.

We w torek s ta rosta 
przedstawił gościom z Norwegii 
prezentację ukazującą powiat 
polkowicki. 

– Jesteśmy pod wraże-
niem funkcjonowania powiatu. 
Nie ma tutaj szpitala, a mimo tego 
opieka zdrowotna funkcjonuje na 
wysokim poziomie. Taka wizyta 
jak dzisiejsza to okazja do wy-
miany wzajemnych doświadczeń. 
Odwiedzamy miejsca, w których 
są realizowane wspierane przez 
nas projekty, by mieć pełny ogląd 
sytuacji. Bardzo podoba nam się 
także nowy budynek starostwa. 
To wyjątkowy obiekt – przyznał 
Otto Christian Rø, szef norwe-
skiej delegacji.

Goście ze Skandynawii 
wysłuchali nie tylko prezentacji 
starosty, ale także dowiedzieli 
się sporo o funkcjonowaniu 
Polkowickiego Centrum Usług 
Zdrowotnych, które będzie reali-
zować świadczenia zaplanowane 
w ramach projektu.

– Jako PCUZ realizuje-
my już jeden projekt finansowany 
z mechanizmu norweskiego. 
To projekt „Poprawa zdrowia  
i komfortu życia osób starszych  
i niesamodzielnych przez rozsze-
rzenie zakresu opieki domowej, 

ambulatoryjnej i środowiskowej 
w Polsce”. Teraz mamy okazję 
wykorzystać zebrane doświad-
czenia w kolejnym projekcie.

Środki z mechanizmu 
norweskiego wymagają bar-
dzo szczegółowych procedur na 
każdym etapie jego rozliczania. 
Wszystkie działania są na bieżąco 
monitorowane. Stąd zespół, który 
zajmuje się zarządzaniem pro-
jektem ma pełne ręce roboty, by 
wszyscy skorzystali jak najlepiej 
– podkreśla Mariola Kośmider.

Badaniami w ramach 
programu ma zostać objętych 
około 20 tysięcy osób. Reali-
zacja projektu „Zapobieganie 
chorobie nowotworowej płuc 
poprzez poprawę dostępności 
do specjalistycznych badań me-
dycznych oraz wielopoziomowa 
edukacja zdrowotna w Powiecie 
Polkowickim” rozpocznie się 
15 lutego i potrwa 12 miesięcy.  
Z całą pewnością wtorkowa wizy-
ta mocno zainteresowanych każ-
dym etapem realizacji projektu 
Norwegów nie była ostatnią.

Konrad Kaptur

Marek Tramś, starosta polkowicki  
opowiadał gościom z Norwegii  

o powiecie polkowickim.

Mariola Kośmider, dyrektor PCUZ opowiadała z kolei między 
innymi o trwającej przebudowie części rehabilitacyjnej centrum.

Norweska delegacja w komplecie. Wszyscy podkreślali,  
że nowy budynek starostwa to wyjątkowy obiekt.
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Kulinarny film gimnazjalistów z Jerzmanowej najlepszy w konkursie ogólnopolskim.

Zdolni filmowcy i…poeci
To była 12. edycja pro-

gramu „Tesco dla Szkół” i za-
daniem jego uczestników było 
przygotowanie krótkiego filmiku 
odpowiadającego nazwie kon-
kursu: „Kulinarni Odkrywcy”. 
Gimnazjaliści z Jerzmanowej po-
konali rywali z ponad 400 szkół  
z całej Polski!

Zwycięski film to opo-
wieść o kuchni hinduskiej, która 
jest kulinarnym dziedzictwem 
jednej z uczennic gimnazjum, 
Aleksandry Senat. Dzięki Oli oraz 
uprzejmości i zaangażowaniu jej 
rodziców powstał dokument, 
który odkrywa przed widzami 
uroki kuchni orientalnej. Reali-
zacją i montażem filmu zajęli się 
członkowie koła filmowego Un-
plogged_2014: Agnieszka Brożek, 
Izabela Biernacka, Hanna Ciele-
bąk i Szymon Malinowski. 

– Dzieci z zespołu Un-
plugged_2014 zaprezentowały 
niezwykłe bogactwo hinduskiej 
kuchni. Odkryły przed nami 
tajemnice jej aromatów i egzo-
tycznych smaków oraz wprowa-
dzili w wyjątkową atmosferę Indii 
– czytamy w komunikacie biura 
prasowego programu.

Grand Prix oznacza, 
że szkoła otrzyma nowoczesną 
pracownię multimedialną, bon o 
wartości 3000 zł, a każdy z mło-
dych twórców odtwarzacze MP4 
i inne nagrody rzeczowe.

Opiekunka grupy, Zo-
fia Głowacka, ma dodatkowy 
powód do dumy, ponieważ Un-
plugged_2014 zdobyła także 
I miejsce w kategorii poetyckiej, 
tworząc Kulinarnego Moskalika, 
czyli krótki żartobliwy wierszyk, 
napisany według dokładnie okre-
ślonych zasad.

– W uzasadnieniu na-
pisano, że „Jury doceniło krea-
tywne i zabawne przedstawienie 
gotowania, które w utworze Un-
plugged_2014 stało się prawdziwą 
kulinarną przygodą! Jesteśmy 
przekonani, że sama Wisława 
Szymborska byłaby zachwycona 
Państwa talentem :) “. – poinfor-
mowała Zofia Głowacka.

P r z y p o m n i j m y,  ż e  
w tym ogólnopolskim konkursie 
gimnazjaliści z Jerzmanowej 
zwyciężyli już po raz drugi.  
W 9. edycji „Tesco dla Szkół” 
– jako Unplogged_2011 - otrzy-
mali Grand Prix za ekofilmik.

Mirosława Bożyńska

Kulinarny Moskalik

Kto powiedział, że przyprawy
Nie dodają życiu smaku,
Tego kopnie koń kaprawy

W samym sercu miasta Baku.
o

Strażacy ze Smardzowa dostali nowy sprzęt medyczny.

Zakup z kursem i pokazem

Uczniowie uczestniczyli w pokazach aktywnie, wykonując m.in.  
na fantomach masaż serca i sztuczne oddychanie. 

Defibrylator, torba me-
dyczna i nosze – te niezbędne 
przy niesieniu pierwszej pomocy 
narzędzia trafiły niedawno do 
OSP w Smardzowie, a wszystko 
dzięki aktywności tutejszego 
Stowarzyszenia — Razem Dla 
Smardzowa. Pomysłowość mło-
dych ludzi i aktywność orga-

nizacji sprawiły, że ich projekt 
zyskał akceptację władz gminy  
i dofinansowanie z zewnątrz.

Celem projek tu pn. 
„Zwiększenie bezpieczeństwa 
mieszkańców gminy Jerzmanowa 
poprzez poprawę kwalifikacji  
i wyposażenia strażaków-ratow-
ników wsi Smardzów” był właś-

nie zakup sprzętu medycznego 
oraz przeprowadzenie kursu ra-
townictwa wśród mieszkańców.  
W przeszkoleniu wzięło udział 
25 osób. Kulminacyjnym punk-
tem projektu było przeprowa-
dzenie pokazów ratownictwa. 
Jeden z nich odbył się w Szkole 
Podstawowej w Jaczowie. Ucz-
niowie dowiedzieli się m.in. jak 
należy przeprowadzić masaż 
serca, jak postępować z osobą 
nieprzytomną, a także jak opa-
trywać małe i duże rany oraz co 
należy zrobić, gdy urazy ciała 
są bardzo rozległe. Młodzi ra-
townicy pokazali do czego służy 
defibrylator i jak prosta jest jego 
obsługa. Pokazy prowadzili dru-
howie z OSP Smardzów: Maciej 
Kuczyński, Mateusz Mikuś, Ma-
teusz Kiełb, Rafał Durał i Paweł 
Malczyński. 

Dodajmy, że całe zada-
nie zorganizowano w ramach 
projektu „OdDOLNY ŚLĄSK”, 
dofinansowanego z Programu 
Fundusz Inicjatyw Obywatel-
skich i Samorządu Województwa 
Dolnośląskiego, realizowanego 
przez Legnickie Stowarzysze-
nie Inicjatyw Obywatelskich  
i Fundację „Wrzosowa Kraina”. 
OSP Smardzów wsparła również 
gmina Jerzmanowa, finansując 
część kosztów projektu.

(mb)

W Jerzmanowej sezon karnawałowy otwarto.

Na balu seniorów
Na tę imprezę zapisy trwają krótko i nigdy nie brakuje 

chętnych. Wiadomo: Bal Emeryta i Rencisty to najlepsza zabawa  
w sezonie. A w tym roku gospodarze gościli aż 33-osobową grupę  
seniorów z partnerskiej gminy Rietz-Neuendorf.

– Jestem zachwycony tym, co tu zastaję, zmianami, które są 
bardzo widoczne – gratulował mieszkańcom Jerzmanowej i wójtowi 
burmistrz Olaf Klempert. 

– Ogromnie cieszymy się, że gmina Jerzmanowa może gościć 
tak liczne grono – zapewniał serdecznie Lesław Golba. Witając uczest-
ników balu, wójt złożył też seniorom noworoczne życzenia i w kilku 
słowach poinformował o planach inwestycyjnych i zamierzeniach na 
najbliższe dwanaście miesięcy.

Po przemówieniach, przyjacielskich uściskach dłoni i wrę-
czeniu pamiątkowych prezentów przyszedł czas na zabawę, do której 
zresztą seniorów nie trzeba było namawiać. Właściwie po pierwszych 
taktach muzyki parkiet szybko zapełnił się parami, tanecznymi wę-
żykami i kółeczkami. 

Zabawa trwała do wieczora. Umilały ją dobre jedzenie, tort 
z fajerwerkami, a przede wszystkim rozmowy i wspomnienia blisko 
150 uczestników.

(mb)

Obowiązkowy taniec króla i królowej balu.
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czyli noworoczny koncert KGHM.

Jeszcze 
trochę świąt

Habanera Carmen i „La donna e mobile” księcia Mantui – 
publiczność natychmiast zażądała bisów.
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Kolędy i świąteczne 
przeboje w wykonaniu słyn-
nych artystów – to już tradycja 
koncertów, na które KGHM za-
prasza mieszkańców regionu na 
początku roku. Tak było również 
w połowie stycznia w Lubinie  
i Głogowie.

Zanim w imieniu władz 
spółki miedziowej, dyrektor 
Mirosław Laskowski przywitał 
wszystkich gości, minutą ciszy 
uczczono pamięć tragicznie 
zmarłego kilka dni wcześniej 
górnika z kopalni „Rudna”. Pod-
sumowując 2014 r. szef tej kopalni 
wspomniał krótko o najważniej-
szych wydarzeniach: eksploatacji 
na głębokości 1200 m, urucho-
mieniu chilijskiej kopalni Sierra 
Gorda, jubileuszu 40-lecia samej 
„Rudnej”.

– Co my z tego mamy? 
– zapytał przewrotnie ks. prałat 
Wiesław Migdał. I odpowie-
dział: – Ta gala jest dowodem, 
że KGHM dba o mieszkańców 
i stara się dzielić z nimi swoim 
dobrodziejstwem, również du-
chowym.

Prowadzący galę Tomasz 
Kammel mówił z przekonaniem, 
że to właśnie biznes powinien 
napędzać kulturę.

–  Wsz y s t ko  moż na  
o tym koncercie powiedzieć, ale 
nie, że jest to „tania rozrywka” 
– stwierdził.

Miłośników pięknych 
głosów oczywiście nie zabra-
kło: słuchacze wypełnili nawę 
kościoła do ostatniego miejsca. 
Choć jednak artyści zapraszali 
do wspólnego śpiewania, mało 
kto się odważył. – Śpiewać mogę  
w domu, tutaj przyszłam posłu-
chać – przyznała jedna z obec-
nych na koncercie pań.

Aktorzy, śpiewacy i sam 
konferansjer zadbali o to, żeby 
publiczności dopisywał również 
dobry humor. Nie zabrakło aneg-
dot i sympatycznych komentarzy. 
Kto był na gali, ten wie, dlaczego 
dzieci śpiewały kolędę o małej 
krówce, mógł też zgadywać, czy 
tenor rzeczywiście dedykował 
arię z „Rigoletta” upatrzonej 
osobie…

Mirosława Bożyńska

Artur Chamski, Katarzyna Skrzynecka, Paweł Skałuba i Alicja Węgorzewska w kościele  
Maksymiliana Marii Kolbego w Lubinie. Za nimi – orkiestra Zygmunta Kukli,  

przed nimi – wsłuchana i wpatrzona publiczność. – Atmosfera jest rewelacyjna. I to się czuje,  
kiedy stoimy na scenie. Te fluidy, które idą od strony widowni, są fantastyczne – mówili artyści.

Galę rozpoczął piękny występ dziecięco-młodzieżowego chóru Cantabile z Polkowic.

Dyrektor kopalni „Rudna” 
Mirosław Laskowski przywitał 
gości i dziękował proboszczo-

wi parafii: -–To najpiękniejsza 
sala widowiskowa w Lubinie!

Katarzyna Skrzynecka i Artur Chamski w duecie wystąpili 
dwukrotnie.

Cóż takiego powiedziano ze sceny, że rozbawiło kanclerza 
Józefa Lisowskiego, a i ks. prałat Wiesław Migdał skwitował 

dostojnym uśmiechem?
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Skupienie, ciekawość i zachwyt – koncert noworoczny  
jak zwykle dostarczył mieszkańcom wielu wrażeń.
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Aquapark  
z nowoczesnym 
monitoringiem
Aquapark Polkowice – Regionalne Centrum Rekreacyjno – Rehabilitacyjne S.A. 
nie zwalnia tempa wdrażania, rozłożonego na etapy modernizacyjnego projektu 
pt. „Polkowicki raj – Aquapark w nowym wydaniu”. Właśnie zakończony został 
montaż nowoczesnego systemu monitoringu. Wszystko z myślą o komforcie  
związanym z bezpieczeństwem wszystkich gości odwiedzających park wodny. 

Po niedawno zrealizowanych pracach 
modernizacyjnych na terenie hali basenowej 
przyszedł czas na rozbudowę sieci kamer, której 
prawidłowe funkcjonowanie jest niezbędne 
dla tak dużego obiektu jakim jest polkowicki 
Aquapark. Wymiana kilkudziesięciu urządzeń 
wraz z całym okablowaniem wymagała sporo 
pracy. Co ważne, całe przedsięwzięcie zostało 
zaplanowane w taki sposób, aby nie zaburzało 
relaksu klientów. 

 Kontynuowana jest również kolejna  
z modernizacyjnych inwestycji – budowa no-
woczesnej siłowni tuż przy kasach biletowych. 
Również w tym przypadku prace budowlane 
postępują bardzo szybko o czym goście Aqua-
parku mogą się naocznie przekonać. Już wkrótce 
będzie można doskonalić własną sylwetkę  

w niezwykle komfortowych warunkach. Lo-
kalizacja nowej siłowni nie jest przypadkowa. 
Chodziło o to, aby siłownia, basen i sauny były 
w bliskim sąsiedztwie co postulowało wielu 
Klientów. 

Modernizacja polkowickiego parku 
wodnego rozpoczęła się w ubiegłym roku. Jej 
celem jest techniczne odmłodzenie oraz udos-
konalenie obiektu, co w konsekwencji znacząco 
poprawi jakość oferowanych usług, umożliwi 
wprowadzanie różnych nowości. 

Bieżące informacje dotyczące prow-
adzonych prac oraz wykaz aktualnych 
promocji dostępne są na stronie inter-
netowej www.aquapark.com.pl. 

Nauka w kraju, gdzie język ten jest językiem narodowym daje też nieocenione 
możliwości poznawania kultury, sposobu życia i nauki w międzynarodowym oto-
czeniu. Wyjazd z opiekunem do Szkoły w Anglii może stać się jednym z najciekaw-
szych doświadczeń w życiu, drogą otwierającą nowe możliwości na przyszłość. 
Jest to dodatkowa okazja, aby poprawić swoją znajomość języka, poznać nowych 
ludzi, połączyć naukę ze zwiedzaniem atrakcyjnych miejsc. 

Wakacje z angielskim w Anglii 

UCZ SIĘ JĘZYKA 
ZA GRANICĄ! 
ZAPRASZAMY DZIECI OD 8 LAT, 
MŁODZIEŻ I DOROSŁYCH, NA JĘZYKOWE 
WAKACJE W CAMBRIDGE!!! 
Serdecznie zapraszamy wszystkich do udziału w letnim 
kursie zagranicznym, który odbędzie się w urokliwym 
Cambridge w Anglii. Wyjazd z opiekunem. 

Dodatkowe informacje  
pod nr tel. 693 33 31 33 


